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cena: 10 Kč

Z obsahu: 
Zápis z Rady obce č. 05/01/19 (30. 1. 2019), Zápis z Rady obce č. 06/02/19 (20. 2. 2019); 

Byl schválen rozpočet na rok 2018; Únorové zasedání zastupitelstva se zabývalo rozpočtem obce Poplatky 2019; 

OPS informuje; Zajímavosti ze ZŠ Karla Vokáče ve Strašicích; Zimní radovánky se školkou; 

Zájezd do Hohenfelsu (Wandertag), Bericht aus der Gemeinderatssitzung; Z dějin zahrádkářů; 

Informace z kultury; Muzeum informuje, Pozvánka na pražskou kavárnu, Pozvánka na burzu, koncert ATAM…

7. března 1850 se narodil první československý prezident 
T. G. Masaryk, jehož socha zdobila i strašický pomník 

věnovaný obětem I. světové války.
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RO projednala návrh dodatku č. 5 smlouvy o provozování 
sběrného dvora od 1. 1. 2019. Došlo k úpravě smluvních 
částek za provozování sběrného dvora společností 
Rumpold – R Rokycany s.r.o.

Doklady a informace na vědomí
Informace: Společnost TextilEco a.s. předložila vyhodno-
cení svozu oděvů a jiného textilu v průběhu roku 2018. 
Za tento rok bylo z obce odvezeno 5 978 kg oděvů.

Projednáno
1. Smlouvy – ČEZ LDS s.r.o.
RO projednala návrh smluvních dokumentů se společností 
ČEZ LDS s.r.o., která provozuje distribuční soustavu 
elektrické energie v areálu bývalých kasáren. K podpisu 
byly předloženy smlouvy na jednotlivá doběrná místa 
v majetku obce – smlouva o připojení odběrného 
elektrického zařízení k distribuční soustavě nízkého napětí, 
smlouva o zajištění služby distribuční soustavy, smlouva 
o přeúčtování dodávky elektřiny.

RO schvaluje smluvní dokumenty se společností ČEZ 
LDS s.r.o. na jednotlivá odběrná místa v majetku obce 
Strašice (smlouva o připojení odběrného elektrického 
zařízení k distribuční soustavě nízkého napětí, 
smlouva o zajištění služby distribuční soustavy, 
smlouva o přeúčtování dodávky elektřiny).

2. Dodatek č. 5 smlouvy o provozování 
     sběrného dvora

RO schvaluje Dodatek č. 5 smlouvy o provozování 
sběrného dvora. 

3. Smlouva o společném zadávání veřejné
     zakázky – Správa a údržba silnic Plzeňského 
     kraje, p.o.
RO projednala návrh smlouvy o společném zadávání 
veřejné zakázky „III/11726 opěrná zeď Strašice“ v rozsahu 
projektové dokumentace.

RO schvaluje Smlouvu o společném zadávání veřejné 
zakázky „III/11726 opěrná zeď Strašice“. 

4. Smlouva o využívání IS VIRTUOS
RO projednala návrh smlouvy o využívání IS VIRTUOS, 
který bude sloužit jako elektronická spisová služba. Službu 
poskytuje Plzeňský kraj.

RO schvaluje Smlouvu o využívání IS VIRTUOS.

RO souhlasí se vstupem na pozemek obce p.č. 482/53 
a 1910/3. RO požaduje sepsání smlouvy o využití pozem-
ku, kdy po realizaci bude pozemek uveden do původního 
stavu, součástí předání bude doložení hutnících zkoušek 
materiálu v místě výkopu.

8. Žádost o prodej pozemku

RO bere na vědomí žádost č.j. 128/19.

RO projednala žádost o vyjádření k realizaci vodovodní 
a kanalizační přípojky pro pozemek pana B. Bílka.

7. Rozbor hospodaření – Zdeněk Smejkal 
     – INZULA

RO schvaluje změnu termínu konání akce „Koupák vítá 
léto 2019“. 

RO projednala návrh plánu financování obnovy vodovodů 
na 10 let. Plán je zpracován ve čtyřech variantách. 
Jednotlivé varianty budou předloženy k projednání ZO.

RO projednala žádost o povolení změny termínu akce 
„Koupák vítá léto“ z 15. 6. 2019 na 8. 6. 2019. Žadatel jako 
důvod uvedl souběh žánrově podobné akce v Rokycanech 
v termínu 15. 6. 2019.

RO projednala Rozbor hospodaření společnosti Zdeněk 
Smejkal – INZULA k 31. 12. 2018. Výnosy činily 13,819 mil. 
Kč, z toho výnosy z pronájmu byly ve výši 13,3 mil. Kč. 
Výdaje byly ve výši 4,657 mil. Kč, do rozpočtu obce bylo 
odvedeno 9,787 mil. Kč na splátku úvěrů a investic. 
Zůstatek na běžném účtu činí 3,784 mil. Kč. Součástí 
rozboru hospodaření byl rovněž návrh rozpočtu na rok 
2019. Komentář k rozboru hospodaření bude zveřejněn na 
webových stránkách obce.

 

RO schvaluje žádost č.j. 98/19.

RO schvaluje Rozbor hospodaření společnosti Zdeněk 
Smejkal – INZULA. RO schvaluje rozpočet bytové 
správy na rok 2019.

9. Žádost o povolení změny termínu akce

Prodej bude možné řešit až po zpracování projektové 
dokumentace a výstavbě inženýrských sítí.

RO bere na vědomí varianty plánu financování obnovy 
vodovodů v obci Strašice. RO doporučuje schválit plán 
ve variantě A.

6. Plán financování obnovy vodovodů 

5. Žádost o vyjádření

RO projednala žádost manželů Vavřinových o prodej části 
2pozemku p.č. 1622/38 o výměře cca 1000 m  za účelem 

výstavby rodinného domu.

Březen 2019 - ROČNÍK XXVI

Zápis z Rady obce č. 05/01/19 (30. 1. 2019)
J. Hahner, M. Straka
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Žadatelka dnešního dne sdělila, že dlužné nájemné 
uhradila. RO požaduje doložit uhrazení veškerého 
dlužného nájemného před podpisem nové nájemní 
smlouvy.

RO schvaluje sepsání nové nájemní smlouvy dle 
žádosti č.j. 102/19 po uhrazení dluženého nájemného.

RO projednala žádost o prodloužení nájmu bytu č. 2 v č.p. 
452. Žadatelce skončila nájemní smlouva a nebyla jí 
prodloužena, neboť byla v platební neschopnosti. 
Žadatelka nyní uvádí, že nájemné a další poplatky bude 
hradit řádně. K žádosti doložil vyjádření správce bytového 
fondu, který obnovení nájemní smlouvy nedoporučil, neboť 
nebylo uhrazeno nájemné za prosinec 2018.

RO projednala žádost o zavedení plynového topení do bytu 
žadatelky v domě č.p. 492.

RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
pro dceru Hanu Fitzsimmons a vnuka Joshe Fitzsimmons 
z důvodu jejich dlouhodobého pobytu v zahraničí.

RO schvaluje ukončení nájmu dle žádosti č.j. 121/19 
dohodou k 31. 1. 2019. 

13.  Žádost o ukončení nájmu pozemku – J. 
Spolwindová

10.  Žádost o prodloužení nájmu

11.  Žádost o zavedení plynového topení 
 – A. Kurdíková

RO schvaluje žádost č.j. 119/19. 

12.  Žádost o změnu nájemce zahrádky 
 – A. Kurdíková

RO projednala žádost o změnu nájemce na zahrádce 
č. 368 z žadatelky na syna J. Kurdíka.

RO bere na vědomí žádost č.j. 120/19. RO schvaluje 
záměr pachtu zahrádky č. 368. 

RO projednala žádost o ukončení nájmu pozemku za 
účelem uložení palivového dřeva. Důvodem žádosti je 
úmrtí manžela. 

14. Vlajka pro Tibet 2019
RO projednala žádost spolku Lungta ohledně zapojení se 
do každoroční mezinárodní kampaně Vlajka pro Tibet. 
Obec Strašice se této akce účastní již pravidelně několik 
let. V loňském roce se do akce zapojilo 737 měst, obcí, či 
městských částí. Akce proběhne 10. března.

RO schvaluje žádost č.j. 68/19.

15.  Žádost o prominutí poplatku – J. Žák

RO schvaluje žádost č.j. 90/19. 

RO projednala návrh upravené směrnice pro poskytování 
a účtování cestovních náhrad. Výše cestovních náhrad 
vyplývající z vyhlášky bude nově stanovena přílohou k této 
směrnici a nebude upravena textem v rámci této směrnice. 
K úpravě výše cestovních náhrad dochází každý rok.

16. Směrnice pro poskytování a účtování
  cestovních náhrad

17.  Návrh na zavedení pečovatelské služby 
  – rozvoz obědů

RO projednala návrh na zavedení pečovatelské služby 
– rozvoz obědů pro žadatelku č.j. 54/19.

RO schvaluje zavedení pečovatelské služby dle návrhu 
č.j. 54/19. 

RO projednala znění pravidel pro poskytování dotací 
z rozpočtu obce na rok 2019. Pravidla vymezují, jak o dotaci 
žádat, na co je dané prostředky možné využít a jakým 
způsobem probíhá vyúčtování a případná kontrola. Žádosti 
o dotaci na rok 2019 bude možné podávat v termínu od 
1. 3. 2019 do 31. 3. 2019, žádosti je třeba podat na 
předepsaném formuláři, který je dostupný na Finančním 
odboru OÚ Strašice nebo na webových stránkách obce. 
Pravidla budou zveřejněna na webu obce. Je vhodné, aby 
se s nimi všichni žadatelé seznámili.

RO schvaluje Pravidla pro poskytování dotací 
z rozpočtu obce Strašice v roce 2019.  

RO schvaluje Směrnici č. 1/2019 pro poskytování 
a účtování cestovních náhrad.

RO projednala zprávu Policie ČR o bezpečnostní situaci 
v obci Strašice za rok 2018. V obci bylo objasněno 15 trest-
ných činů, 4 trestné činy nebyly objasněny a u 5 trestních 
činů se o trestný čin nejednalo. V obci bylo řešeno 150 přes-
tupků.

19. Zpráva o bezpečnostní situaci v obci Strašice

18.  Pravidla pro poskytování dotací z rozpočtu
 obce Strašice v roce 2019

RO bere na vědomí Zprávu o bezpečnostní situaci 
v obci Strašice za rok 2018.

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro rozvoj 
obce ze dne 8. 1. 2019.

20. Zápis z jednání Komise pro rozvoj obce
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce ze 
dne 8. 1. 2019. Komise se zabývala prioritami v oblasti 
investic v roce 2019. Komise doporučila podat žádosti 
o dotaci na dotační projekty, zateplit dům č.p. 558-559, 
doporučila řešit odvodnění domu č.p. 490-491, realizovat 
domovní rozvody plynu v č.p. 442, 443, 458, 459, 462-465, 
řešit prostranství vstupu do základní školy včetně přilehlých 
chodníků, zahájit opravy střech základní školy. Celý zápis 
bude zveřejněn na webu obce.
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RO projednala zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus ze dne 21. 1. 2019. Komise se zabývala 
kulturním programem na rok 2019, především na první 
polovinu roku. Dne 9. 2. proběhne dětský maškarní bál, 
23. 2. sportovní ples, 9. 3. obecní ples, 7. 4. koncert 
saxofonového kvarteta, 18. 4. setkání seniorů, 20. 4. diva-
delní představení, 7.6 muzejní noc atd. Komise vznesla 
požadavek na sjednocení vánočního osvětlení na 
vánočním stromku a doporučila rozsvícení stromu spojit 
s vánočním trhem. Příští jednání se uskuteční dne 11. 3. 
2019.

RO projednala návrh příkazní smlouvy se společností 
DOMOZA projekt s.r.o., která bude pro obec Strašice 
administrovat žádost o dotaci na projekt „revitalizace 
parčíku u kulturního domu ve Strašicích – 2. etapa“. Cena 
za podání a administraci žádosti činí 40.000 Kč. Společnost 
rovněž zpracuje a podá žádosti na poskytnutí dotace na 
revitalizaci areálu Dukly a parkoviště u školy. Cenové 
podmínky jsou stejné jako u první žádosti.

RO projednala zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti ze dne 28.1. 2019. Komise se zabývala přáním 
jednotlivým jubilantům a přípravou setkání seniorů, které 
proběhne 18. dubna.

RO projednala návrh příkazní smlouvy s Ing. Damaškem 
ohledně zpracování žádostí o dotaci a následné 

RO schvaluje Příkazní smlouvu se společností 
DOMOZA projekt s.r.o. na zpracování a administraci 
žádosti o dotaci na projekt „Revitalizace parčíku 
u kulturního domu ve Strašicích – 2. etapa“, „Revita-
lizace areálu Dukly“ a „Výstavba parkoviště u školy“.

21. Zápis z jednání Komise životního prostředí

23. Zápis z jednání Komise pro občanské 
záležitosti

RO projednala zápis z jednání Komise životního prostředí 
ze dne 9. 1. 2019. Předsedkyně komise seznámila nové 
členy s činností komise. Komise vyslovila souhlas s žá-
dostmi o pokácení dřevin (Ing. Matas, SÚS PK, 
J. Ungerman). Příští jednání se uskuteční dne 13. 2. 2019.

22. Zápis z jednání Komise pro kulturu, 
sport a turismus

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise životního 
prostředí ze dne 9. 1. 2019.

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro kulturu, 
sport a turismus ze dne 21. 1. 2019. RO schvaluje 
navržený plán akcí na rok 2019.

25. Příkazní smlouva – Ing. Damašek

24. Příkazní smlouva – DOMOZA projekt s.r.o.

RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
občanské záležitosti ze dne 28. 1. 2019. 

RO schvaluje Příkazní smlouvu s Ing. Václavem 
Damaškem a Ing. Janem Damaškem, se sídlem Vilová 
85, 250 66 Zdiby. 

RO projednala hospodaření se sociálním fondem Obce 
Strašice za rok 2018 a projednala návrh rozpočtu na rok 
2019. Z těchto prostředků je zaměstnancům obce 
přispíváno na stravování, kulturu, životní jubilea, rekreaci 
atd. Sociální fond je tvořen odvodem 3 % z platů zaměs-
tnanců.

3. Schválení orgánů jednání

2. Schválení programu jednání

administrace projektu na opravu povrchu místní komuni-
kace v obci Strašice. Předmětem rekonstrukce bude 
komunikace od křižovatky U Libuše směrem ke stavební 
zóně v Koutě kolem staré školky. Cena za zpracování 
žádosti a následnou administraci činí 17.000 Kč a v případě 
přiznání dotace 3 % ze smluvně přiznaného příspěvku 
dotačního orgánu.

27. Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 10-2018

RO schvaluje hospodaření se Sociálním fondem obce 
Strašice za rok 2018. RO schvaluje Rozpočet Soci-
álního fondu obce Strašice na rok 2019.

26. Návrh rozpočtu – MŠ Strašice
RO projednala návrh rozpočtu Mateřské školy Strašice. 
Mateřská škola navrhla příspěvek od zřizovatele ve výši 
1,645 mil. Kč (550 tis. Kč na teplo, 200 tis. Kč na opravu 
a údržbu, 300 tis. Kč na drobný majetek, 190 tis. Kč na 
materiál atd.).

RO schvaluje Návrh rozpočtu MŠ Strašice na rok 2019 
č.j. 139/19.

RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 10-2018. Toto rozpočtové opatření upravuje příjmy a vý-
daje dle skutečnosti k 31. 12. 2018.

RO schvaluje Rozpočtové opatření obce Strašice 
č. 10-2018.

28. Rozpočet a hospodaření Sociálního fondu

29. Program jednání ZO
RO projednala návrh programu jednání ZO Strašice dne 
28. 2. 2019. Rada obce doporučila, aby se jednání ZO řídilo 
následujícím programem:

1. Zahájení

4. Náměty a podněty občanů

5. Rozpočtové opatření obce Strašice č. 9-2018, 

      č. 10-2018

6. Rozpočet obce Strašice na rok 2019

7. Prodej majetku obce
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8. Zpráva o činnosti Obecní policie Strašice

10. Zpráva o činnosti Kontrolního výboru ZO Strašice

a) žádost o prodej pozemku – Z. Bednářová

b) žádost o prodej pozemku – R. Paur

c) žádost o prodej pozemku – L. Gembera

9. Zpráva o činnosti Finančního výboru ZO Strašice

11. Plán financování obnovy vodovodů

12. Program rozvoje obce Strašice – vyhodnocení

14. Interpelace zastupitelů

13. Kontrola usnesení

15. Návrh usnesení

16. Závěr

RO schvaluje návrh programu jednání ZO Strašice dne 
28. 2. 2019. 
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Doklady a informace na vědomí

RO schvaluje návrh Rozpočtu obce Strašice na rok 
2019.

RO projednala rozbor hospodaření obce Strašice 
k 31. 12. 2018. Příjmy činily v tomto období 67,9 mil. Kč, 
výdaje činily 62,9 mil. Kč. Na splátky úvěrů bylo vynaloženo 
3,79 mil. Kč.

1. Rozpočet obce Strašice na rok 2019

1. Informace:  Společnost EKO-KOM a.s. předložila 
informaci o množství vytříděného odpadu za 4. čtvrtletí 
roku 2018. Celkem bylo vytříděno 8 tun papíru, 7,3 tun 
plastu, 8,7 tun skla a 0,15 tuny nápojových kartónů. 
Odměna na pokrytí nákladů se svozem tříděného 
odpadu činí 63 tis. Kč.

2. Rozbor hospodaření obce Strašice 
k 31. 12. 2018

2. Informace:  Starosta informoval o jednání se zástupci 
SÚS PK ohledně opravy průtahu krajské komunikace od 
Libuše k tankovce. Oprava je navržena do investičního 
plánu na rok 2020. V souvislosti s opravou komunikace 
bude komunikace doplněna o chodník.

RO projednala návrh rozpočtu obce Strašice na rok 2019. 
Příjmy jsou navrhovány ve výši 68,8 mil. Kč, výdaje jsou 
plánovány ve výši 58,8 mil. Kč. Na splátky úvěrů je 
vyhrazeno 3,845 mil. Kč. Z investičních akcí by měly být 
v roce 2019 realizovány tyto věci: mostek na Huti u Sýkorů, 
projekt chodníku Libuše – Dvůr (včetně vykoupení 
pozemků), vodovodní odbočka do stavební zóny ve Dvoře 
včetně projektu, přeložka kanalizace v areálu bývalých 
kasáren, výměna střešní krytiny na MŠ, výměna veřejného 
osvětlení, projekt napojení bytových domů na teplovod, 
parkoviště u školy atd.

Projednáno

RO schvaluje Rozbor hospodaření obce Strašice 
k 31. 12. 2018.

RO schvaluje Inventarizační zprávu za rok 2018. 

3.  Inventarizační zpráva za rok 2018

RO schvaluje změnu rozpracovaných investic dle 
zprávy.

RO projednala výroční zprávu za rok 2018 ohledně 
stížností a petic podaných Obecnímu úřadu Strašice. OÚ 
Strašice zaznamenal v roce 2018 dvě stížnosti, obě byly 
řešeny. Petice nebyla obecnímu úřadu podána.

RO projednala výroční zprávu za rok 2018 ohledně 
poskytování informací dle informačního zákona. V roce 
2018 byla podána 1 žádost o informaci dle tohoto zákona.

RO projednala dokument FO OÚ Strašice ohledně 
posouzení rozpracovaných investic – projektové 
dokumentace, žádosti o dotace, výběrová řízení, nákupy 
pozemku atd. RO doporučuje vyřadit projekt na zateplení 
domu č.p. 525, neboť bude objekt privatizován, ostatní 
rozpracované projekty budou ponechány, neboť se 
předpokládá jejich realizace v budoucnu.

RO schvaluje Výroční zprávu za rok 2018 o činnosti 
obce Strašice v oblasti poskytování informací dle 
zákona č. 106/1999 Sb.

5. Výroční zpráva za rok 2018 – informační 
zákon

RO projednala znění Inventarizační zprávy za rok 2018. 
Plán inventur byl včas zpracován a řádně schválen RO dne 
8. 11. 2018. Inventarizační komise postupovaly v souladu 
s vyhláškou a směrnicí. Termíny dle plánu inventur byly 
dodrženy.

4. Posouzení rozpracovaných investic 
a vyřazení majetku

6. Výroční zpráva za rok 2018 – stížnosti 
a petice

RO schvaluje Výroční zprávu za rok 2018 o stížnostech 
a peticích podaných OÚ Strašice.

 

Zápis z Rady obce č. 06/02/19 (20. 2. 2019)
J. Hahner, M. Straka
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8. Žádost o pronájem sálu – Z. Stupková

RO schvaluje žádost č.j. 170/19.

RO schvaluje poskytnutí příspěvku formou vystavení 
objednávky ve výši 4.000 Kč. 

RO projednala žádost o ukončení nájmu zahrádky č. 74.

7. Smlouva o poskytnutí účelové dotace – 
Plzeňský kraj

10. Pořízení radarového ukazatele – nabídka

RO schvaluje zpracování žádosti o dotaci společností 
SOVT – Radio s.r.o. na pořízení 2 ks radarového 
ukazatele. RO schvaluje pořízení radarového ukazatele 
z dotačního titulu Plzeňského kraje.

RO projednala nabídku společnosti Vodohospodářská 
společnost Sokolov s.r.o. ohledně rekonstrukce vodovodu 
v lokalitě u garáží za hřištěm. Cena opravy činí 487 tis. Kč 
bez DPH.

11. Žádost o finanční příspěvek – ZO ČSOP 
      Rokycany
RO projednala žádost o finanční příspěvek na rok 2019 
pro ZO ČSOP Rokycany.

RO schvaluje Smlouvu o poskytnutí účelové dotace 
mezi Obcí Strašice a Plzeňským krajem ohledně 
zajištění dopravní obslužnosti obce veřejnou hromad-
nou dopravou.

RO projednala návrh smlouvy o poskytnutí účelové dotace 
na zajištění dopravní obslužnosti veřejnou dopravou. 
Příspěvek obce na rok 2019 činí 139.370 Kč.

RO projednala žádost o pronájem sálu za účele pořádání 
Dětské burzy s oblečením a sportovním vybavením 
v termínu 5. 4. a 6. 4. 2019. Burza jako taková proběhne 
6. 4. od 9 do 13 hodin.

9. Oprava vodovodu – nabídka

RO schvaluje nabídku společnosti Vodohospodářská 
společnost Sokolov, s.r.o. ohledně opravy vodovodu 
Dn 80Lt.

RO projednala nabídku společnosti SOVT – Radio s.r.o. 
ohledně pořízení radarového ukazatele rychlosti v obci. Na 
zařízení je možné získat dotaci z Plzeňského kraje. Jedná 
se především o preventivní opatření na místní komunikaci. 
Radar by byl umístěn na Huti a ve Dvoře.

12. Žádost o ukončení nájmu zahrádky

RO schvaluje žádost o ukončení nájmu zahrádky 
č.j. 166/19. RO schvaluje záměr pachtu zahrádky č. 74. 

RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz 
komunálního dopadu za rok 2019 za dceru Kristýnu 
Levorovou, která je dlouhodobě v cizině.

14. Žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
       – Z. Hráchová
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
za rok 2019 za syna Kamila Hrácha, který je dlouhodobě 
v cizině.

RO schvaluje žádost č.j. 177/19.

RO schvaluje žádost č.j. 214/19.

15. Žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
       – A. Krausová

RO schvaluje žádost č.j. 215/19.

RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
za rok 2019 za syna Jana Feureisla, který je dlouhodobě 
v cizině.

13. Žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
       – V. Gaherová Levorová

 

RO projednala Zápis z jednání Komise životního prostředí 
ze dne 13. 2. 2019. Komise se zabývala žádostí pana 
Ungermana ohledně pokácení vzrostlé tůje, žádosti 
Římskokatolické církve v Rokycanech ohledně prořezání 
svahu pod kostelem. Komise s danými zásahy vyslovila 
souhlas. Příští jednání komise proběhne 13. 3. 2019.

RO schvaluje Zápis z jednání Komise životního pro-
středí ze dne 13. 2. 2019. 

RO projednala návrh na uzavření podnájemní smlouvy na 
byt 1+1 v č.p. 497 od 1. 3. 2019 mezi panem K. Dezortem 
a panem D. Flajšhansem. 

RO schvaluje prodloužení podnájemní smlouvy na 
byt 1+1 pana K. Dezorta v č.p. 497 do 28. 2. 2020.

16. Zápis z jednání Komise životního prostředí

RO projednala zápis z jednání Bytové komise ze dne 
13.2.2019. Komise doporučila přidělit byt 1+1 v č.p. 558 
panu M. Bančejovi, byt 2+1 v č.p. 493 slečně K. Pechové, 
byt 3+1 v č.p. 462 panu L. Migrovi, byt 3+1 paní 
S. Huserkové, byt 3+1 v č.p. 558 paní L. Kunceldörferové 
a doporučila výměnu bytů mezi L. Baslovou a J. Bezdíč-
kem. RO dále rozhodla o přidělení bytu 1+1 v č.p. 496 panu 
V. Hlínovi, za kterého se zaručil zaměstnavatel. Příští 
jednání komise proběhne 6. 3. 2019 v 16:30 hodin.

17. Zápis z jednání Bytové komise

RO schvaluje přidělení bytů dle doporučení Bytové 
komise ze dne 13.2.2019. RO schvaluje přidělení bytu 
1+1 v č.p. 496 panu V. Hlínovi.

18. Smlouva o podnájmu bytu – D. Flajšhans
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RO projednala žádost ohledně opravy hrobového zařízení, 
z důvodu zanedbání údržby hřbitova, čímž mělo dojít 
vlivem růstu stromu k poškození hrobového zařízení a jeho 
vychýlení.

19. Kupní smlouva – PT Projekt s.r.o.

RO schvaluje Rozbor hospodaření a účetní uzávěrku 
MŠ Strašice za rok 2018. RO schvaluje převod 
zlepšeného hospodářského výsledku do rezervního 
fondu dle žádosti č.j. 234/19. RO schvaluje plán oprav 
v MŠ Strašice č.j. 231/19.

21. Žádost o opravu hrobového zařízení 
– P. Štorek

RO projednala Rozbor hospodaření MŠ Strašice a účetní 
závěrku za rok 2018. Příjmy z prostředků zřizovatele činily 
1,5 mil. Kč bez započtení školného (160 tis. Kč). Výdaje 
činily 1,565 mil. Kč. Výsledkem hospodaření je zlepšený 
hospodářský výsledek ve výši 94.936,17 Kč, který ředitelka 
MŠ Strašice žádá převést do rezervního fondu. MŠ 
Strašice rovněž předložila plán oprav na rok 2019. V plánu 
jsou opravy za 200 tis. Kč (např. dokončení výměny 
osvětlení – šatny, kuchyně, malování 1. třídy, schodiště 
a chodby, výměna lina ve 4. třídě atd.).

RO projednala návrh kupní smlouvy ohledně prodeje 
budovy č.p. 709 v areálu bývalých kasáren společnosti PT 
Projekt s.r.o. Kupní cena bude uhrazena ve dvou splátkách, 
a to 1. polovina po podpisu smlouvy, do zaplacení 2. po-
loviny nebude možné s nemovitostí dále nakládat, což 
bude zaneseno plombou v KN.

RO schvaluje úpravu kupní smlouvy se společností 
PT Projekt s.r.o. 

20. Rozbor hospodaření – MŠ Strašice

RO schvaluje žádost č.j. 240/19.

 

RO bere na vědomí žádost č.j. 208/19.

22. Žádost o povolení akce – E. Hubl

RO doporučuje vyvolat osobní jednání a následně jednat 
o případné opravě hrobového zařízení.

RO projednala žádost o povolení akce Staročeské máje ve 
Strašicích dne 25. 5. 2019. V průběhu dne proběhne 
tradiční průvod a večer proběhne Májová zábava v Res-
tauraci Na Poště. Žadatel dále požádal o zapůjčení sálu ve 
společenském domě za účelem pořádání nácviků. Žadatel 
rovněž požádal o finanční příspěvek na zapůjčení krojů, tak 
jak tomu bylo v minulých letech.

RO projednala zápis z jednání Komise pro partnerské obce 
ze dne 18. 2. 2019. Komise se mimo jiné zabývala 
přípravou akce Wandertag 2019, která proběhne 
27. 4. 2019. Dále se komise zabývala pozvánkou na turnaj 
přípravek s fotbalisty Hohenfels a plánování vzdálenějších 
akcí.

25. Nabídka na dodávku zemního plynu – innogy 
Energie, s.r.o.

24. Zpráva o činnosti společnosti LESOSPOL 
Zbiroh s.r.o.

RO projednala Zprávu o činnosti společnosti LESOSPOL 
Zbiroh s.r.o. Skutečné tržby činily 844 tis. Kč, skutečný zisk 
za rok 2018 byl 226 tis. Kč, z toho příjem pro obec činil 192 
tis. Kč. Na základě nízké těžby bude třeba vyplatit část již 
vyplacených záloh ze zisku, a to doplatek ve výši 

381.293 Kč. Vytěženo bylo 481 m  dřeva. Na rok 2019 je 
3plánována těžba v objemu 1000 m , předpokládaný zisk 

pro obec je navržen ve výši 20 tis. Kč. Hlavním cílem je 
však udržet les zelený a funkční.

RO bere na vědomí Zprávu o činnosti společnosti 
LESOSPOL Zbiroh s.r.o. v roce 2018 a Kalkulaci 
nákladů a tržeb na rok 2019. RO schvaluje Dodatek 
č. 20 k Nájemní smlouvě ze dne 12. 3. 2002.

RO projednala nabídku na dodávku zemního plynu pro 
společnost Služby obce Strašice s.r.o. na rok 2020. Cena je 
výrazně příznivější než pro rok 2019.

RO schvaluje nabídku společnosti innogy Energie 
s.r.o. č. ZP2019-0165_06 ID 243878 na dodávku 
zemního plynu na rok 2020 pro společnost Služby 
obce Strašice s.r.o.

RO schvaluje Zápis z jednání Komise pro partnerství 
ze dne 18. 2. 2019.

23. Zápis z jednání Komise pro partnerské obce
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Stalo se již tradicí, že na únorovém zasedání zastu-
pitelstva obce se schvaluje rozpočet na aktuální 
kalendářní rok. Nejinak tomu bylo i letos. Tento důle-
žitý dokument se stává vodítkem pro hospodaření 
naší obce. Rozpočet obce na letošní rok je navržen 
jako přebytkový. Příjmy jsou plánované na částku 
68 793 360 Kč. Výdaje jsou rozpočtovány ve výši 
57 857 210 Kč. Dále vydáme finance na splátky 
úvěrů, což činí 3 845 100 Kč. Ve výdajové části 
rozpočtu jsou plánovaná vydání rozdělena dle 
jednotlivých odvětví. Pamatováno je tedy na 
cestovní ruch, muzeum i knihovnu a na veškerou 
kulturu pořádanou obcí v roce 2019. Jsou plánovány 
obvyklé akce, jako je muzejní noc, oslavy posvícení, 
zájezdy do divadla, koncerty a setkání seniorů. Na 
letošní rok připadá malé výročí první písemné 
zmínky o obci Strašice. Chystáme na toto téma 
malou kulturní slavnost. Prioritou je podpora 
vzdělávacích institucí. Pro mateřskou školu je 
vyčleněn příspěvek na provoz ve výši 1 500 000 Kč 
a provoz základní školy pokryje částka 3 750 000 
Kč. Další výdaje půjdou do vodovodů a kanalizací. 
Prioritní je výměna vodovodu na Škvárovně u gará-
ží, kde je stávající potrubí v havarijním stavu. Počítá 
se také s krátkou odbočkou vodovodního řadu 
v Koutě. Plánovány jsou také různé přeložky kanali-
zace v kasárnách. Stranou nezůstanou ani místní 
komunikace. Podali jsme žádost o dotaci na 
rekonstrukci obecní cesty v Koutě. Správa a údržba 
silnic Plzeňského kraje se rozhodla pro letošní rok 
opravit opěrnou zeď podél silnice na Huti. Pro nás 
tak vznikla potřeba investice do nového mostku 
u pana Kloudy. Přibližně 140 000 Kč budeme hradit 
Plzeňskému kraji na podporu autobusové dopravy. 
Nezanedbatelná část výdajů půjde do likvidace 
odpadů. Musíme pokrýt náklady na svoz směsného 
komunálního odpadu. Dále pak náklady na tříděný 
odpad ve sběrném dvoře a ve sběrných místech na 
separovaný odpad. V odpadovém hospodářství 
platíme také likvidaci bioodpadu. V současné době 
je rozmístěno po obci pět velkoobjemových kontej-
nerů, které kapacitně v loňském roce již nestačily. 
Proto plánujeme navýšení počtu kontejnerů na 
bioodpad. Největší investice jsou plánovány letos 
do bytového hospodářství. Již bylo započato zate-
plení bytového domu č.p. 558, 559. Vypsáno je také 
výběrové řízení na odvodnění bytového domu 
u hřiště. Plánuje se také další postupná plynofikace 
bytů 2. kategorie a vypracování projektové doku-
mentace na připojení 3 bytových domů k tepelnému 

hospodářství obce.  Dlouhodobě prosazuji podporu 
různých našich fungujících spolků. Sdružování 
občanů v jednotlivých spolcích neuvěřitelně posiluje 
lidskou soudržnost a dobré vztahy mezi občany. Pro 
letošní rok je na dotace spolkům vyčleněna částka 
420 000 Kč. Chceme vyřešit také problém s parko-
váním u základní a mateřské školy. V rozpočtu je 
vyčleněna částka na nové parkoviště v této lokalitě. 
Mateřská škola bude mít nejen nové parkoviště, ale 
také novou střechu. Veřejná zakázka na výměnu 
střešní krytiny je již vypsána. Vypracovali jsme 
několik žádostí o dotace. Jedná se o opravu místní 
komunikace, první etapu revitalizace areálu bývalé 
Dukly a také na již zmíněné parkoviště u školy. 
Uvidíme, jestli některou dotaci získáme. V přebyt-
kovém rozpočtu je ponechána rezerva na případné 
pokrytí investic k získaným dotacím. Je možné, že 
z přebytku rozpočtu zastupitelé obce rozhodnou 
financovat nějakou další stavební akci v průběhu 
roku.

Naším prvořadým úkolem je smysluplné využití 
svěřených finančních prostředků na zlepšení 
vzhledu naší obce a k zajištění spokojeného života 
strašických občanů.

Únorové zasedání zastupitelstva 
se zabývalo rozpočtem obce

Jiří Hahner
starosta obce Strašice

Březen 2019 - ROČNÍK XXVI



BaròákBaròákBaròák
STRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍK

strana 9

Upozorňujeme, že poplatek za psa dle vyhlášky č. 
3/2015 je nutno uhradit nejpozději do 31. 3. 2019 v 
pokladně Obecního úřadu Strašice. Poplatek ze psa 
chovaného v rodinném domě nebo na zahradě u 
rodinného domu je 50 Kč/rok. Poplatek za psa 
chovaného v bytovém domě je 800 Kč/rok. Pokud 
občané chovají více psů, výše poplatku se řídí 
platnou vyhláškou. Pokud nebude poplatek uhrazen 
v termínu, bude poplatek zvýšen na dvojnásobek, 
po 30.6. na trojnásobek.

Dále upozorňujeme, že do 31. 3. 2019 je nutno 
rovněž uhradit poplatek za užívanou zahrádku.

Poplatek za svoz komunálního odpadu ve výši 700 
Kč/osobu je třeba uhradit do 30. 6. 2019. Pokud jste 
ve složité finanční situaci, rozložte platbu za členy 
domácnosti do jednotlivých měsíců (vždy musí být 
uhrazen poplatek v plné výši), abyste předešli 
případnému zdvojnásobení poplatku. Platba 
poplatku za svoz komunálního odpadu se řídí 
vyhláškou č. 4/2015.

Mgr. Tomáš Svoboda
Tajemník OÚ Strašice

UPOZORNĚNÍ

Obec Strašice pořádá

Zájezd do Hohenfelsu (Wandertag)
Vážení spoluobčané,

Komise pro partnerské obce Vám letos opět nabízí velmi zajímavou a zábavnou akci, 
pořádanou partnerskou obcí Hohenfels v Bavorsku. 

Turistická akce Wandertag zahrnuje trasy pro pěší - 5km, 10km a 20km.

Akce proběhne v sobotu 27. dubna 2019
V případě zájmu občanů bude vypraven autobus, který bude ze Strašic od budovy radnice odjíždět 

v 7.00 hodin ráno. Zájemci hlaste se, prosím, co nejdříve na obecním úřadě nebo v místní knihovně, 
nejpozději však do 17. dubna 2019.

V přihlášce uveďte jméno, adresu a telefonický kontakt.
Telefonní čísla a emailové adresy:

obecní úřad:  371 793 101 nebo 371 793 102, obec@strasice.eu
knihovna: 371 793 400, info@knihovnastrasice.eu

Bližší informace – pavla.hrazdilova@seznam.cz nebo na tel. 776 111 292

Cesta autobusem bude hrazena obcí Strašice. 
Nezapomeňte na občanský průkaz nebo cestovní pas. Doporučujeme vzít si svačinu a přiměřené kapesné.

Mgr. Pavla Hrazdilová, předsedkyně Komise pro partnerské obce
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V případě nutnosti volejte na tel.: 371 585 731

Vyhodnocení – informační zpráva 
za měsíc leden a únor 2018

Doprava

Veřejný pořádek

OZV č.2/2012

Občanské soužití 

OZV č.2/2015

Proti majetku

48 x přestupek –  řešeno 

        v příkazním řízení (rychlost, 

        zákazové značky, CHKO)

44 x oznámení odboru dopravy

1 x cyklisté

3 x   přestupek

3 x   přestupek

5 x   přestupek

1 x   přestupek

1 x   přestupek

3 x   přestupek

Za měsíc leden, únor řešila OPS tyto 
přestupky:

2 x   peněženka s doklady

Ověřování pobytu / 
asistence vystěhování z bytu

8 x

Řešení stížnosti občanů 2 x

Součinnost s PČR OO Hrádek 3 x

Kontrola mladistvých 
na požívání alkoholu

1 x

Nález věci

Opět ukázka poškození autobusové zastávky U Libuše 
(znečištění zdí od bot) - v létě byla vymalovaná.

v březnovém výtisku měsíčníku Barňák bych Vás chtěl 
seznámit s událostmi za uplynulé 2 měsíce z pohledu 
Obecní policie Strašice

Odkládání velkého množství objemových krabic, plastů, 
plastových vaků s domovním neroztříděným odpadem, 
popelem a dalším nadbytečným materiálem z domů vedle 
kontejnerů v sídlišti na Huti.  Vyhozené věšáky na prádlo, 
dřevěné skříně a matrace u biokontejneru u sběrného 
dvora. Založena černá skládka s odpadem v lesíku pod 
Skartem.

Vážení občané,

Veřejný pořádek 
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Toto jsou ukázky, jak někteří občané páchají přestupky proti 
veřejnému pořádku a kazí tak vzhled obce.

Trestná činnost

V měsíci únoru byla v kasárnách nálezcem zjištěna 
pyrotechnická munice, která byla sice poškozena, ale 
funkční, a proto byla předána PČR k likvidaci.

Černá skládka byla s pomocí kamerového systému 
vyřešena sankcí.

Další činnost, která byla provedena s hasiči, byla záchrana 
kočky na stromě. Chtěl bych jenom upozornit, že kočka je 
malá šelma a dokáže vyšplhat na strom jak nahoru, tak i 
dolů. 

Před domem č. 446 v ranních hodinách bylo zjištěno 
poškození skla vchodových dveří, značný nepořádek a 
plastový vak s věcmi (boty, vanička, barva, varná konvice a 
další). Zjištěním od občanů z domu a pomocí kamerového 
systému byl dopaden pachatel, který byl následně 
sankciován. Zároveň vznikla obci Strašice škoda ve výši 
4900 Kč, kterou pachatel rovněž zaplatí.

Neznámý pachatel poškodil novou lampu veřejného 
osvětlení u kostela. K poškození došlo zřejmě motorovým 
vozidlem. Pachatel z místa činu ujel.

Upozorňujeme všechny cyklisty, že stále provádíme 
bezplatnou registraci jízdních kol a elektrokol.  K registraci 
jízdního kola a elektrokola je zapotřebí OP, včetně dokladů 
o jeho nabytí, u dětí mladší 15 let přítomnost jednoho z 
rodičů (Info: 371 585 731).
Tato služba pro občany je bezplatná.

Na fasádě a uvnitř schodiště domu 496 byly zjištěny nápisy 
venkovní křídou, a tím poškození majetku obce Strašice. 
Toto poškození provedla nezletilá dívka.

Ing. Frajt Luboš, velitel obecní policie Strašice            

Březen 2019 - ROČNÍK XXVI



strana 12

BaròákBaròákBaròák
STRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍKSTRAŠICKÝ MÌSÍÈNÍK

Stážisté dorazili do Strašic v neděli 27.1. v odpoledních 
hodinách a byli přivítáni ředitelem školy Mgr. Martinem 
Strakou, zástupkyní Mgr. Věrou Peterkovou a Mgr. Pavlou 
Hrazdilovou, učitelkou AJ. Naše hosty jsme ubytovali do 
specifické ubytovny našeho Muzea Středních Brd, která je 
autenticky upravena na způsob vojenské nocležny a 
prezentuje tak historii Strašic, kterou jsme jim připomněli a 
vysvětlili.

Po uvítání byli studentům přiděleni zdatní komunikátoři z 
řad našich žáků, kteří jim pomáhali s orientací ve škole a s 
komunikací s ostatními. Od pondělí do středy měli studenti 
připravený rozvrh, podle kterého navštěvovali hodiny v 
jednotlivých třídách, kde prezentovali informace o své zemi 
a navazovali přátelské kontakty s našimi žáky, což se jim 
skvěle dařilo. V úterý také proběhl v tělocvičně naší školy 
přátelský zápas v basketbale, kterého se naši hosté aktivně 
zúčastnili. 

Projekt EDISON probíhal na naší škole ve dnech 28.-31. 
ledna 2019. Pro naši školu to byla zkušenost nová, jelikož 
na naší škole nikdy podobný projekt neprobíhal.

V pondělí ráno proběhlo představení zahraničních 
studentů na improvizovaném pódiu naší tělocvičny, kterého 
se zúčastnili všichni žáci i pedagogové školy. Stážisté byli 
vřele přivítáni a každý z nich se žákům krátce představil: 
Chin – Shing Ku z Taiwanu, Meilin Kuang z Číny, Jason 
Vallenn Soejono z Indonésie, Diana Kenzhaeva z 
Kyrgyzstánu, Iryna Vashchuk z Ukrajiny, Kadir Uzdu z 
Turecka, Raj Thakkar z Indie a Salome Makaradze z 
Gruzie. Naše děti je hned v úvodu vítaly s nadšením, a tak 
bylo vidět, že i našim hostům bylo první setkání s žáky naší 
školy příjemné. 

Ve čtvrtek bylo připraveno vyvrcholení projektu, tento den 
jsme nazvali: „Objevuj svět v našich učebnách“. Každý 
zahraniční student měl přidělenou jednu z učeben, kde si 
mohl připravit prezentování své země předměty, projekcí, 
typickými pokrmy, oděvy atd. V tento den jsme školu 
otevřeli i veřejnosti, takže i občané Strašic měli možnost 
poznat naše hosty, jejich země a kulturu. Děti i dospělí s 
nadšením sledovali, poznávali, ochutnávali a dávali 
stážistům zvídavé otázky. Několik dětí pro ně mělo 
připraveno malé dárečky, které jim během dne předávaly. 
Všichni si navzájem vyměňovali kontakty, pořizovali na 
památku fotografie a sbírali podpisy svých nových 
kamarádů. Na závěr i naši žáci připravili pro studenty 
zajímavou prezentaci o České republice s ochutnávkou 
tradičních pokrmů. 

Dále jsme byli obohaceni o spoustu nových informací o 
zemích, které jsme tolik neznali. Nejen děti, ale i my dospělí 
jsme se dozvídali zajímavosti, které třeba ani nenajdeme v 
encyklopediích. Naši hosté mají své rodné země rádi, a i na 
nás přenesli svůj pozitivní vztah k těmto zemím a touhu je 
navštívit. 

Práci všech zahraničních studentů hodnotíme velmi 
kladně, dokázali si získat žáky, byli zdvořilí a aktivní. Jejich 
přátelskost ocenili malí i velcí žáci. Především vedoucí 
skupiny Raj Thakkar byl spolehlivý a ochotně komunikoval 
a pomáhal s organizací celého týdne. Dobrá spolupráce 
probíhala i se členy organizace AIESEC, kteří ochotně 
reagovali na naše dotazy a pomohli nám s celým tímto 
projektem.

Navíc, jak můžeme najít na stránkách organizace AIESEC 
v jedné z hlavních myšlenek projektu EDISON, skutečně 
došlo k prolomení prohlubujících se mezikulturních bariér a 
my jsme zjistili, že i studenti z jiných zemí, jiné barvy pleti, 
jiného náboženství i kultury mají stejné radosti i starosti 
jako my, stejná přání a tužby a že dokážou být stejně 
přátelští, ochotní a spolehliví jako my.

Přínosem tohoto projektu pro naši školu bylo hned několik 
věcí. Žáci rozvinuli své komunikační dovednosti v 
anglickém jazyce. Zdálo by se, že týden je krátká doba na 
nějaký výraznější jazykový posun, ale opak je pravdou. Děti 
zjistily, že i když použijí věty, které nejsou úplně gramaticky 
správně, studenti z cizích zemí jim porozumí, a i ony jsou 
schopny se domluvit. Žáci se tak zbavili ostychu, 
přátelskost stážistů je vybízela ke komunikaci, čehož děti 
využily, a to hodnotím velmi kladně.

Zajímavosti ze Základní školy 
Karla Vokáče Strašice za měsíc únor

Projekt EDISON

Zahájení projektu
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Mgr. Pavla Hrazdilová, 

vedoucí projektu na škole

Jsme rádi, že jsme se projektu zúčastnili, rádi bychom si 
účast za dva nebo tři roky zopakovali a potěšilo by nás, 
kdybychom měli možnost poznat stážisty z jiných 
kontinentů, jako třeba Afriky nebo Ameriky.    

Další zajímavé školení pro učitele obou stupňů proběhlo na 
škole ve čtvrtek dne 21. a 28. února a bylo zaměřeno na 
rozvoj matematické gramotnosti. Lektorkou byla ředitelka 
ZŠ Dobřív paní Mgr. Renata Balejová, která přítomné 
seznámila s nejnovějšími trendy ve výuce matematiky. 
Součástí školení byla i praktická část, ve které si učitelé 
mohli vyzkoušet různé moderní vyučovací metody. 

Školní kolo recitační soutěže

Školení pro pedagogy – čtenářská a 
matematická gramotnost
Ve dnech 31. ledna - 1. února se deset pedagogů strašické 
školy zúčastnilo poslední části školení v rámci projektu 
"Cesty k inkluzi", na kterém naše škola spolupracuje 
s Pedagogickou fakultou ZČU v Plzni a dalšími školami 
okresu (Rokycany, Hrádek).

Vúterý dne 12. února se opět po roce konalo školní kolo 
recitační soutěže, kterého se zúčastnilo celkem 36 žáků 
obou stupňů. V porotě usedly paní učitelky M. Paulová, 
N. Kahovcová, Z. Andrlíková a I. Mitterbachová. Žáci 
soutěžili v pěti kategoriích s velmi pěknými básněmi, které 
si připravili s pomocí svých učitelů a rodičů. Porota rozhodla 
o vítězích v tomto pořadí:

0. kategorie - 1.A třída:

2. Zuzana Straková

Školení se opět konalo v malebných prostorách "Selského 
dvora" v obci Biskoupky. Lektorkou byla opět paní PhDr. J. 
Nováková, Ph.D. z katedry českého jazyka, která přítomné 
seznámila s nejnovějšími metodami rozvoje čtenářské 
gramotnosti na druhém stupni. 

3. Alžběta Konečná

1. Anežka Vavřinová

Mgr. Marcela Paulová

Výuka

Přátelské utkání

1. kategorie - 2. a 3. třídy:

1. Tereza Stryalová, 3.B

2. Vallery Šlechtová, 3.A

3. Anna Přibylová, 2.A

4. třída 8. A s Dianou z Kyrgyzstánu

Rozloučení s učiteli
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3. Lucie Tomášová, 4.A

1. Barbora Stryalová, 5.A

2. Karolína Tomášková, 5.A

2. Adriana Málková, 8.A

2. kategorie - 4. a 5. třídy:

1. František Huml, 8.A

3. Aneta Lopatová, 9.A

Děkujeme všem žákům za účast a pečlivou přípravu a drží-
me palce postupujícím do okresního kola v Rokycanech.

Mgr. Marcela Paulová

Olympiáda v českém jazyce
Dne 28. února se uskutečnilo opět po roce další okresní 
kolo Olympiády v českém jazyce. Místem setkání nejlep-
ších řešitelů jednotlivých škol okresu bylo rokycanské 
gymnázium.

4. kategorie - 8. a 9. třída:

Naši školu zastupovaly dvě žákyně 9.A třídy, které byly 
zároveň dvěma nejúspěšnějšími řešitelkami školního kola 
jmenované olympiády. Jednalo se o Kateřinu Valečkovou 
a Veroniku Titlovou. V záloze vyčkával Jakub Nodžák, který 
ve školním kole obsadil 3. místo za oběma děvčaty a plnil 
roli náhradníka pro okresní kolo.

Děkujeme oběma děvčatům za úspěšnou reprezentaci 
školy!

Z dvaceti účastníků z deseti škol okresu se Kateřina 
Valečková umístila na 5. místě, jen o půl bodu za v pořadí 
čtvrtou soupeřkou ze Zbiroha. Přední pozice získaly 
žákyně gymnázia. Veronika Titlová se umístila jako 
dvanáctá. Oběma luštitelkám děkuji za výborné umístění 
a přeji mnoho zdaru v dalším studiu.

Ve středu dne 30. ledna se konalo v rokycanském 
gymnáziu okresní kolo matematické olympiády. V kategorii 
Z5 (žáci pátých tříd) získala skvělé 4. místo Veronika 
Červenková, další žákyně Barbora Stryalová se umístila 
v početné konkurenci na pěkném 14. místě. 

Mgr. Naděžda Kahovcová

Mgr. Olga Škardová

Okresní kolo matematické olympiády

Mgr. Marie Zachová

Mgr. Jiří Monhart

Mgr. Pavla Hrazdilová

Dařilo se především našim mladším žákům ze 7.A, kteří ve 
své kategorii (6. a 7. tříd) předvedli pěkný výkon. Petr 
Janoušek se umístil na 5. místě a Vanesa Müllerová na 
6. místě. V kategorii 8. - 9. tříd nás reprezentovaly dívky 
z 8.A, které prokázaly především dobré komunikační 
dovednosti a umístily se takto: Natálie Čížková na 15. místě 
a Pavlína Převrátilová na 16. místě. Všem dětem děkuji za 
dobrou reprezentaci školy a přeji jim, aby své zkušenosti 
uplatnily i v příštích ročnících soutěže.

V kategorii A (6. třída) naši školu velmi úspěšně repre-
zentoval Jakub Novotný - 4. místo a Anička Halamová - 
9. místo. V kategorii B (7. třída) exceloval Jakub Dušek, 
který získal krásné 2. místo a tím i postup do krajského 
kola v Plzni! Matyáš Monhart rovněž ze 7.A obsadil 
hezké 5. místo. V kategorii C (8. a 9. třída) obsadil Jakub 
Nodžák 11. místo a Aleš Lejček 17. místo. Všem zúčas-
tněným děkuji za úspěšnou reprezentaci naší školy!   

Okresní kolo Olympiády v zeměpise – postup 
do krajského kola
Ve středu dne 20. 2. 2019 se uskutečnilo okresní kolo v ze-
měpisné olympiádě. Soutěžilo se ve třech kategoriích, 
v každé bylo přibližně 20 řešitelů.

V úterý dne 12. února proběhlo v rokycanském gymnáziu 
okresní kolo Olympiády v německém jazyce. Naši školu 
reprezentovaly žákyně třídy 8.A Karolina Smolová a Natálie 
Čížková. Ve velké konkurenci si obě děvčata zdárně 
poradila s konverzací, překladem i písemným testem. 
Karolina obsadila krásné 5. místo a Natálka se umístila 
na pěkném 10. místě. 

Děkujeme oběma žákyním za úspěšnou reprezentaci 
školy.

Okresní kolo Olympiády v anglickém jazyce
V pátek 22. února proběhlo okresní kolo Olympiády v an-
glickém jazyce. Žáci ověřují své dovednosti při poslechu 
cizojazyčného rozhovoru, porozumění textu a ve schop-
nosti komunikovat v anglickém jazyce na dané téma. 

Okresní kolo Olympiády v německém jazyce 3. kategorie - 6. a 7. třídy:

1. Sabina Čonková, 6.B

2. Pavla Popelková, 6.A

3. Jan Štochl, 6.A 

    a Matěj Musil, 7.A
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Základní škola Karla Vokáče Strašice 
Strašice 531, Strašice 338 45, příspěvková organizace

Ředitel základní školy Karla Vokáče Strašice, okres Rokycany
oznamuje

že v souladu s ustanovením § 46 odst. 1 a § 36 odst. 3 a 4 zákona č. 561/2004o předškolním, 
základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání

se uskuteční

v pátek 12. dubna 2019 od 14:30 do 17:00 hodin
 a

v sobotu 13. dubna 2019 od 10:00 do 12:00 hodin

Z Á P I S
do 1. ročníku základního vzdělávání 

ve školním roce 2019/2020

dětí, které do 31. 8. 2019 dovrší věku 6 let

 V souladu s ustanovením § 3a, odstavec 7, vyhlášky č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání…,
v platném znění, zveřejňuji následující informace k organizaci a průběhu zápisu.

1. Zápis proběhne v budově školy ve třídách 1. stupně ZŠ.
2. K zápisu se dostaví zákonný zástupce dítěte společně s dítětem.

3. K zápisu přijdou i děti, kterým byla odložena školní docházka o jeden rok a obdržely rozhodnutí 
o odkladu školní docházky s termínem zahájení povinné školní docházky od 1. 9. 2019.

4. Zákonný zástupce dítěte přinese k zápisu rodný list dítěte a svůj občanský průkaz.
5. Zápis bude složen z formální části, z rozhovoru a dalších činností s dítětem, souhlasí-li s tím 

zákonný zástupce dítěte. Ten může být přítomen u všech součástí zápisu.
6. Počet přijatých žáků do 1. třídy je omezen pouze kapacitou školy. Při přijímání dětí stanovuji následující 

kritéria v následujícím pořadí:
a) Přednost má dítě, které má trvalý pobyt ve spádovém obvodu školy.

b) Dítě má sourozence, který v ZŠ KV Strašice již plní povinou školní docházku 
a bude ji plnit i ve školním roce 2019 / 2020

c) Ostatní děti. V případě převisu poptávky bude rozhodovat los.

 Rodiče, kteří se nemohou ze závažných důvodů dostavit s dítětem k zápisu v uvedeném termínu, 
si mohou dohodnout s ředitelem školy individuální termín zápisu na tel. č. 721300740.

Mgr. Martin Straka, ředitel ZŠ Karla Vokáče Strašice
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Zima nám letos dopřála spoustu sněhu. Na školní zahradě 
i pod kostelem stály na stráži sněhuláci, které děti postavily. 
Vypadalo to, že pro samé dovádění na sněhu nezbyl na nic 
jiného čas. To se ale v naší mateřské škole nestává. Začát-
kem ledna jsme oslavili příchod tří králů, pro předškoláky 
proběhla beseda o školní zralosti a následný screening. 
Navštívilo nás divadlo Letadlo s pohádkou Čtyři roční 
období – Zima. Ve třídě Sluníček začala, s druhým polo-
letím, probíhat Metoda dobrého startu. Propojení rytmi-
zace, pohybu a grafického záznamu všestranně rozvíjí 
dovednosti dětí. V druhé polovině února se v naší školce 
konal maškarní bál s názvem Hajný je lesa pán. Paní 
učitelky ze třídy Sluníček připravily pro všechny bohatý 
program. Děti provázel Fabián – strážce brdských lesů. 
O pomoc přišla poprosil veverka, které se rozkutálely 

oříšky. Naši nejmenší ze třídy Berušky ochotně pomáhali 
a sbírali oříšky do košíku. Řazení jablek a mrkví, 
pravidelným střídáním, měly na starosti děti z Koťat. Úkol to 
byl nelehký a Koťátka ho zvládla báječně. S písničkou Já do 
lesa nepojedu přišel Fabián s posledním úkolem. Potře-
boval odvézt seno do krmelce. Děti ze Sluníček 
s nadšením postupně nazouvaly lyže a s batohem na 
zádech se vydávaly na slalom mezi stromy až k cíli. Zvířata 
v lese byla nakrmená, Fabián spokojený a děti si zatančily 
poslední tanec. Maškarní bál v naší mateřské škole není 
jen rej masek. Přináší dětem zkušenost jiného prostředí 
i pocit sounáležitosti se všemi třídami mateřinky i s rodinou.

Alena Krausová, DiS.

Zimní radovánky se školkou

Radovánky na sněhu

Berušky s Fabiánem

Divadlo v korunách stromu - „Zima”
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Bericht aus der Gemeinderatssitzung
vom 15. 1. 2019 Haushaltsrechnung 2018 

– wiederum ein Rekordergebnis

V únorovém Mitteilungsblatt, který jsem si stáhl z webových 
stránek Markt Hohenfelsu 24. ledna 2019 vyhodnotil 
starosta Graf loňský rozpočet obce a předložil občanům 
informaci o tom, do čeho bude obec investovat v roce 2019. 
Očekával bych, že se podobné hodnocení najdeme i v Bar-
ňáku o našem rozpočtu. (Přeložil a fotografie z Hohenfelsu 
přidal Ing. František Nerad – člen komise pro Partnerství)

Gremium obce předkládá výsledek ročního hospodaření 
2018. Správní a finanční rozpočty se opět společně 
uzavřely s rekordním výsledkem. S dobrými 9,7 Mio. Euro 
překročily o skoro 1 Mio. Euro výsledek předchozího roku 
s 8,8 Mio. Euro. Přestože nárůst o necelý 1 Mio. Euro nebyl 
tak vysoký jako v předchozím roce, kdy dosáhl 1,3 Mio. 
Euro, přesto je tento výsledek více než vynikající. Tak 
vysoké výše rozpočtu jako těchto 9,7 Mio. Naše obec ještě 
nikdy nedosáhla.

Správní rozpočet 4,6 Mio. Euro byl ale nedostatečný, (plus 
200.000 Euro proti roku 2017) zatímco čistá hodnota 
rozpočtu s dobrými 5,1 Mio. Euro (nově plus téměř 1 Mio. 
Euro) zůstalo v rezervě.

Správní rozpočet vzrostl proti předchozímu roku o 200.000 
Euro. V tomto roce jej lze ještě zvýšit v čisté hodnotě 
o téměř 1,8 Mio. Euro. Klíčová alokace (1,3 Mio. Euro) byla 
ve srovnání s předchozím rokem o 100.000 Euro vyšší. 
Podíl na dani z příjmu (1,1 Mio. Euro) je o 100.000 Euro 
vyšší. Příjmy z obchodní daně se zvýšily o 15.000 Euro na 
800.000 Euro. 

V rozpočtu pod obecným pojmem „stavební opatření“ se 
dosáhlo celkově cca 900.000. Euro. Nejvyšší podíl tvořily 
výdaje do pozemků, sanace základní školy, odpadního 
hospodářství, obecních komunikací a stavebního dvora. 

Pro údržbu a opravy obecních komunikací bylo vydáno 
230.000 Euro. Pro další provoz čistírny odpadních vod bylo 
vydáno 155 000 Euro a pro provoz „stavebního dvora“ 
(zřejmě údržby obce) 156.000 Euro. Pro potřeby hasičů 
bylo vydáno 37 000 Euro. Na nové hasičské vozy, zařízení 
a budovy bylo investováno 230.000 Euro. 

Deficit v Keltském sále je stále 7.000 Euro. Vydání na 
bulletin Mitteilungsblatt je 14.000 Euro a proti tomu příjmy 
na něj 12.000 Euro. Pro provoz a opravy rybníku 
v Großbissendorfu bylo téměř 21.000 Euro.

Zvýšení, jaké bylo v předchozím roce, jsme zde nezazna-
menali. Z příjmů z obchodní daně zde však bude přidáno 
100 000 Euro. Obě majetkové daně A a B zůstaly 
nezměněné a dosáhly 227.000 Euro v ročním příjmu.

Z okresních příjmů je příspěvek 888.000 Euro a ve srovnání 
s příjmem předchozího roku klesl o 20.000 Euro. Všechny 
osobní náklady jen mírně vzrostly a dosáhly 740 000 Euro. 
Další vybranou položkou jsou výdaje školy. Všechny netto 
výdaje přímo do školy v Hohenfelsu a podíly ve vyšší škole 
v Pasberku dosáhly 215.000 Euro. Netto výdaje pro provoz 
mateřské školy jsou téměř 161.000 Euro.

(Zpráva ze zasedání zastupitelstva obce z 15. 1. 2019 
– Rozpočtové vyúčtování 2018 – opět rekordní výsledek)
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-  Oprava GVS (?) Kuglhof

V tomto roce budou největšími projekty dosažení 
protipožárních opatření dle nových předpisů v Keltském 
sále a v tělocvičně. V BRK-Heim budou výdaje především 
na projektovou dokumentaci. 

-  Rozšíření DSL (?), „dvůr“, („nádvoří“) a škola

V tomto rozpočtovém roce jsme si však nemuseli půjčovat 
úvěry. V roce 2018 jsme splatili úvěry ve výši 147.000 Euro 
a na přelomu roku máme ještě splatit 1,1 Mio. Euro. Při 
počtu obyvatel 2.160 (o 40 více než předloni) ke dni 
30. 6. 2018, což je na každého obyvatele 535 Euro, což 
znamená pokles o 80 Euro. Volná finanční zátěž (zřejmě 
hranice možnosti úvěru) se zvýšila na 1,72 Mio. Euro.

-  Projekty na opravu kanalizace

Program roku 2019
Pro přípravu rozpočtu 2019 byly projednány především 
tyto možné projekty: 

-  Nákup pozemků

-  Projekt na  BRK-Heim

-  Oprava GVS (?) s ochranou zdí u Kastl Am Alter (?)

-  Požární opatření ochrany tělocvičny
-  Požární opatření ochrany Keltského sálu

-  Oprava ochranné zdi na hřbitově

-  Stavební dvůr, náhrada stroje Unimog

-  IT- zabezpečení

-  Další silo na sůl pro zimní posyp
-  Sociální bytový dům

-  Stavební dvůr, opravy budov

Bernhard Graf 1. Bürgermeister

Jak to bylo se střechou moštárny? Takto je zapsáno v kro-
nice spolku: v říjnu 2011 byla provedena jen nutná oprava 
střechy moštárny, kam začalo po deštích zatékat. Proto 
výbor ZO na svém zasedání rozhodl, že bude nutné v tomto 
roce střechu řádně opravit. Bylo rozhodnuto spodní část 
střechy – (přístřeší) oplechovat a tím zamezit vandalům 
rozbíjení eternitu na střeše. V té souvislosti byl proti zničení 
střechy postaven opěrný sloup, tak aby zamezil přiblížení 
nákladních aut k budově. Na opravu byl zakoupen 
pozinkovaný plech, potřebné hřebíky a další materiál pro 
výměnu eternitu na této polovině střechy, včetně barev na 
natření sloupu podle předpisu o silniční dopravě a poža-
davku obecní policie. Druhá polovina do zahrady je v do-
cela dobrém stavu. Eternit k výměně poskytli zdarma 
členové př. Hofman Miroslav, Šlapák Karel, Hájek Václav 
a Čermák Josef. Celou akci opravy řídil místopředseda př. 
Hofman Miroslav, který rovněž zajistil a dovezl nakoupené 

plechy a ostatní materiál. Veškeré práce na této opravě byly 
prováděny brigádnicky – zdarma. Na přípravě plechů, ke 
kterým nám propůjčil své zařízení pan Miloš Andrlík 
a vlastnímu zhotovení na střeše se podíleli tito členové (př. 
Šlapák, Hofman M., Převrátil, Brejšek). Samotná, ta hlavní 
oprava (výměna eternitu) začala ve čtvrtek 11. 10. 2012 
a skončena byla v pátek 12. 10. 2012 v 18 hodin. Podle 
svých časových možností se na této celkové opravě 
podíleli tito členové: Hofman M., Šlapák K., Převrátil B., 
Brejšek K., Hofman L., Roztočil J., Čermák J., Pliml F., 
Černý M., Lexa J., Devera A., Veselý J. Celkem na přípravě 
a provedení této akce, bylo odpracováno zdarma 222 bri-
gádnických hodin. Všem zúčastněným patří poděkování za 
dobrou a odborně provedenou práci. A to bylo pro rok 2012 
všechno. 

ČZS – M. Hofman

Z dějin zahrádkářů ve Strašicích * 66 část *
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Láďa miluje Gábinu, ale ta si svými city není zdaleka tak 

jistá, přestože už zkouší svatební šaty. Zato Jarda ví určitě, 

že bez Gábiny nemůže žít. Náhle se ale objeví Zuzana, 

kterou je nutno zachránit. Tchýně začíná tušit, že spory 

jejího manžela s otcem nevěsty sahají do hluboké 

Začátek příběhu vypadá, jako by byl vystřižený ze slavné 

Shakespearovy hry - dvě znepřátelené rodiny, jejichž 

potomci se mají rádi. Ale nenechme se zmást, tady veškerá 

podobnost končí. Jedná se o muzikál a propletenec 

lidských vztahů se odvíjí docela jiným směrem.

minulosti. Všechno to jistí prohnaný advokát. Uprostřed 

babího léta roku 1997 vyplouvají na povrch temné skutky 

vyvolané chamtivostí a záští.

Postupně se odkrývají charaktery postav. Záporného 

hrdinu odhalíme hned, ale jak se budou odvíjet životy 

ostatních aktérů, můžeme jen hádat. Přenesou se přes lži, 

podvody, vydírání a najdou sílu vyrovnat se s osudem?

Děj muzikálu Martina Volfa, s písněmi skupiny 

Znouzectnost, je plný nečekaných zvratů. Mimo jiné nás 

zavede do kanceláře rodinné firmy, nemocnice či léčebny.

Zbývá příběh náš
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Jednali jsme rovněž se Základní školou Karla Vokáče 
o spolupráci v letošním kalendářním roce. Kromě již 
tradičních přednášek o přírodě a historii našeho okolí pro 
žáky všech stupňů jsme se dohodli na uspořádání akcí 
k významným obecním výročím. Čeká nás vzpomínka na 
nejstarší písemnou zmínku Strašic a na jubileum Místní 
knihovny ve Strašicích. Převážnou část jubilejních pořadů 
pro školu však chystáme až na letošní podzim, tedy až na 
příští školní rok.

V době, kdy píšeme tento článek se zdá, že zima sice 
neochotně, ale přece odchází z našeho kraje. Slunce 
nabírá na síle, objevují se první sněženky, ač vysoko na 
brdských sedmistovkách ještě stále bíle září sněhová pole. 
Pomalu a patrně se vzbouzí i muzejní zahrada i obecní 
parkové plochy. Jen v muzeu, knihovně a vůbec na poli 
kultury nic nespalo zimním spánkem. Co všechno se 
v uplynulém období odehrálo?

Odbor kultury ve spolupráci s Kulturní komisí (KKST) 
přichystal rámcový program kulturních akcí pro letošní rok. 
Program akcí zveřejníme v příštím Barňáku, tedy až 
budeme znát stanovisko Rady obce a další, velmi důležitý 
dokument: obecní rozpočet schválený zastupitelstvem. 
Podle nich totiž bude program v konečné podobě upraven.

Na pozvání Základní školy v Zaječově pracoval v jejích 
sbírkách nerostů a hornin RNDr. Martin Lang. Jednalo se o 
nové uspořádání sbírek a redeterminaci sbírkového 
materiálu, na čemž odborník strávil dvě odpoledne. Snad to 
mělo i přínos pro znalosti žáků vyšších ročníků školy, kteří 
přitom asistovali. Zas jeden příklad spolupráce muzea 
a školy… Počátkem ledna rovněž jmenovaný poskytnul 
informace o vrchu Bábovka, kam se vypravil v doprovodu 
redaktora Českého rozhlasu Plzeň, Pavla Hally. Vznikl 

16. ledna tohoto roku se po zhruba měsíční pauze znovu 
otevřely stálé expozice pro veřejnost, zatím jen v zimní 
sezóně, tj. ve středu odpoledne a v sobotu a neděli 
celodenně. Přesnou otevírací dobu naleznete na 
webových stránkách muzea. Ubytovna pracuje celoročně, 
ač letos v zimních měsících je zájem o její provoz 
z pochopitelných důvodů menší. Nicméně, i v zimním čase 
se zájemci našli. Mj. jsme u nás ubytovali početnou skupinu 
zahraničních studentů z celého světa, kteří v rámci 
programu EDISON byli hosty strašické školy. O jejich 
pobytu u nás referoval příspěvek školy. Pobyt přátel z ciziny 
byl pro nás přece jen poněkud náročnější z hlediska 
dorozumění, ale je faktem, že všichni ubytovaní perfektně 
hovořili anglicky. Trochu nás jen zamrzelo, že ani jeden ze 
studentů neprojevil zájem o prohlídku muzea, ač všichni 
měli možnost, pochopitelně bezplatně a s výkladem. 
Zajímavější pro ně bylo wifi připojení… Ale takový už je 
dneska svět.

další odvysílaný díl o zajímavých skalních útvarech našeho 
regionu.

Informační centrum přichystalo kolekci turistických 
propagačních materiálů Strašic pro brněnský veletrh 
Regiontour 2019, kde naši obec zastupoval starosta Jiří 
Hahner. Propagační materiály, které uspořádala vedoucí 
infocentra Renata Převrátilová, nás reprezentovaly ve 
stáncích Plzeňského kraje a Destinační agentury Brdy. 
Informační centrum rovněž podalo žádost o grant na tisk 
propagačních materiálů na Plzeňský kraj.

Pro onemocnění autorky jsme museli z našeho výstavního 
plánu vypustit výstavu obrazů Jindřišky Hánové s vernisáží 
plánovanou na počátek března. Přejeme paní Hánové 
uzdravení a doufáme, že se výstavu podaří realizovat 
v náhradním termínu.

9. února uspořádala pionýrská skupina Trojlístek ve 
spolupráci s Místní knihovnou Strašice již tradiční Dětský 
maškarní bál. Téma plesu se neslo ve znamení „Z pohádky 
do pohádky“. Rovněž tradičně bylo ve Velkém sále 
Společenského domu plno a akce se skutečně vydařila! 
Poděkování patří všem organizátorům.

V hostinci U svatého Jana ve Skořicích přednášel Tomáš 
Makaj na téma historie obce a jejího okolí. Přednáška se 
setkala s velkým zájmem místních a následoval i poža-
davek na její pokračování.

Počátkem února autoři Mgr. Tomáš Makaj a M. Lang 
odevzdali písemné příspěvky do sborníku konference 
Genius loci, která proběhla loni v rokycanském muzeu na 
téma „Osmičkový rok“. Příspěvek M. Langa pojednával 
o strašické nově otevřené stálé expozici „Totální totalita. 
Lidové milice“, příspěvek T. Makaje byl na téma Vojen-
ského tábora v Brdech v roce 1938.

Konec zimy v muzeu a strašické kultuře
RNDr. Martin Lang, Mgr. Tomáš Makaj
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Počátkem posledního únorového týdne se v Západo-
českém muzeu sešla na jednání Západočeské sekce 
Asociace muzeí a galerií ČR. Účastníci zhodnotili uplynulé 
období, volili předsedu a diskutovali o novinkách v oboru. 
Post předsedy sekce obhájila na další tři roky paní Mgr. 
Dagmar Viletová, ředitelka Městského muzea a Muzea 
J. V. Sládka ve Zbirohu. Na celostátní úrovni, po loňském 
sněmu AMG v Ústí nad Labem, posílila naše krajská sekce. 
V exekutivě znovu zasedla ředitelka Muzea Českého lesa 
v Tachově PhDr. Jana Hutníková, předsednictví Kontrolní 
a revizní komise se nově stala paní PhDr. Radka Křížková – 
Červená, ředitelka Muzea jižního Plzeňska v Blovicích. 
Hlavním tématem jednání se stal připravovaný nový zákon 
o muzeích.  

V rámci Brdské edice pro vás připravujeme dvě knihy. První 
se týká řeky Klabavy a jejích zajímavostí. Druhá kniha je 
pokračováním Pytláckých historek, které společně 
pokřtíme na začátku května. Na obou knihách se spolu-
autorsky podílel Tomáš Makaj. Tento autor také dokončil 
studii o uhlířství na Radči, která byla zařazena do 
výzkumného programu Univerzity Karlovy.

Vážení čtenáři, přejeme Vám krásné a vlídné dny 
nastávajícího jara! O novinkách a akcích, které chystáme 
nejen v muzeu a knihovně na další období se dozvíte včas 
na našich webových stránkách i na plakátech. Doufáme, že 
se alespoň na některé z nich spolu potkáme.              
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Jedním ze starých, dnes již zaniklých brdských řemesel, je 
tzv. smolaření.  Z kategorie lesních řemesel se jedná 
o jedno z nejstarších, protože smola sbíraná ze stromů, 
byla přirozeně jedním z prvních přírodních produktů 
sbíraných člověkem. K získávání smoly byla nejčastěji 
využívána borovice, která poskytovala silný a dlouhodobý 
výron pryskyřice. Při šetrném způsobu se pak dal strom 
opakovaně využívat a nedocházelo k jeho dlouhodobě-
jšímu poškozování. Uvedený způsob sběru byl však 
pouhou teorií. Ve skutečnosti docházelo k poměrně 

V dřívějších dobách se smola sbírala také tak, že se v kme-
ni vysekala dutina, která nahrazovala sběrnou nádobku. 
Říkalo se jí „okřín“, což je vlastně staročeský název pro 
misku. Tento způsob byl pro strom velmi destruktivní, a tak 
se od něj upustilo. I když při sběru „na černo“ byl hojně 
využíván.

Písemné informace o tomto zaniklém řemeslu v Brdech 
a na Podbrdsku bychom našli především ve starých 
matrikách, kdy se nám objevuje německé jméno „Pecher“ 
což by bylo ve volném překladu něco jako „Smolař“. Ovšem 
osobní jména nemůžeme přiřadit přímo k zaměstnání 
dotyčného a tak, abychom se dostali na jistou půdu, 
nahlédneme do map, kde najdeme celou řadu zajímavých 
pomístních jmen souvisejících se smolařstvím. Zcela jistě 
nám do oka padne osada nedaleko Strašic, nazývaná 
Smolárna. Zde zpracovával smolu rod Svobodů již od 
17. století.  V nedalekém rokycanském muzeu Dr. Bohu-
slava Horáka se pak zachoval dřevěný model „Smolárny“.  
Stejný název pomístní části „Smolárna“ nalezneme v 
Medovém Újezdu a podíváme-li se do jižních Brd, najdeme 
obce Starý a Mladý Smolivec. Tyto jména obcí a pomístní 
názvy jsou tak jedinou připomínkou kdysi známého 
řemesla.  

silnému poškození oddenkové části kmene, která pak byla 
napadena hnilobou. Tím došlo k znehodnocení nejcennější 
části stromu. Využití takto poškozených kmenů bylo pak 
pouze pro výrobu paliva v podobě surového dřeva nebo 
dřevěného uhlí. Z ostatních druhů jehličnanů byla smola 
získávána výjimečně. A jak se vlastně smola ze stromů 
získávala?  Nejčastějším způsobem bylo nařezávání 
stromů v postupném zvětšování svislého pásu seškrábané 
kůry a běli, tzv. liziny. Lizina bývala rýhována zářezy ve 
tvaru 'V', vytvářenými speciálním nožem, a svodným 
zářezem uprostřed. Pod nejnovější zářezy byla připevněna 
sběrná nádobka.

Získaná smola byla při nízké teplotě roztavena a vyčištěna 
od kousků kůry a drobných nečistot. Poté byla prodána. 
Nevíce byla používána v pivovarnictví, respektive v bedná-
řství, loďařství nebo i pro výrobu loučí. Také byla používána 
v ostatních řemeslné výrobě jako kupříkladu v jirchářství či 
ševcovství.

Brdští smolaři
Mgr. Tomáš Makaj
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